
Innst. 242 S
(2022–2023)

Innstilling til Stortinget 
fra utenriks- og forsvarskomiteen

Dokument 8:128 S (2022–2023)

Innstilling fra utenriks- og forsvarskomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Bjørnar Moxnes, Geir Jørgensen og Naomi Wessel
om å sikre helikopterstøtte til Hæren i 2023 og
bevare kompetansemiljøet på Bardufoss

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen flytte et tilstrekkelig an-
tall Bell 412-helikoptre til Bardufoss for å styrke Hærens
helikopterkapasitet i påvente av innkjøp av nye heli-
koptre.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  Å s m u n d  A u k r u s t ,  N i l s - O l e
F o s h a u g ,  E v a  K r i s t i n  H a n s e n  o g  R i g m o r
A a s r u d ,  f r a  H ø y r e ,  H å r e k  E l v e n e s ,  I n g j e r d
S c h o u ,  E r n a  S o l b e r g  o g  l e d e r e n  I n e  E r i k s e n
S ø r e i d e ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  M a r i t  A r n s t a d
o g  B e n g t  Fa s t e r a u n e ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t ,  S y l v i  L i s t h a u g  o g  C h r i s t i a n  Ty b r i n g -
G j e d d e ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,
I n g r i d  F i s k a a ,  f r a  R ø d t ,  B j ø r n a r  M o x n e s ,

f r a  Ve n s t r e ,  G u r i  M e l b y,  o g  f r a  K r i s t e l i g
Fo l k e p a r t i ,  D a g - I n g e  U l s t e i n , viser til fore-
liggende forslag om å sikre helikopterstøtte til Hæren i
2023 og bevare kompetansemiljøet på Bardufoss.

Ko m i t e e n  viser til at den endrede sikkerhetspoli-
tiske situasjonen i Europa som følge av Russlands an-
grepskrig mot Ukraina understreker behovet for å styr-
ke nasjonal forsvarsevne. Ko m i t e e n  deler forslagsstil-
lernes bekymring over mangelen på helikopterkapasi-
teter i nord og merker seg at forsvarsministeren i sitt sv-
arbrev understreker at utfordringen på kort sikt knytter
seg til antall tilgjengelige Bell 412 skrog og personell.

Ko m i t e e n  viser til at regjeringen Støre i tett dia-
log med forsvarssjefen har arbeidet med en rekke alter-
nativer for å styrke Hærens helikopterkapasitet. K o -
m i t e e n  merker seg at regjeringen har besluttet tiltak
for å styrke Hærens helikopterkapasitet på Bardufoss på
kort sikt. Dette innebærer etablering av en skvadronle-
delse på Bardufoss, som en forskuttering til organisasjo-
nen som skal operere fremtidig helikopterkapasitet til
støtte for Hæren. Denne enheten skal hjelpe Hæren
med operativ prioritering av Bell 412, opprettholde
kompetanse og støtte med sivilt innleie ved behov. For-
svarsministeren viser videre til at det er lagt opp til å eta-
blere to Bell 412 vedlikeholdsdokker på Bardufoss. K o -
m i t e e n  merker seg at dette vil innebære at noe av ved-
likeholdsarbeidet på Bell 412 flyttes til Bardufoss. Dette
vil kunne bidra positivt til opprettholdelsen av operativ
og teknisk kompetanse, samt styrke helikopterbered-
skapen i nord.

Ko m i t e e n  mener at helikopter er en viktig ressurs
for både Hæren, spesialstyrkene og andre deler av For-
svaret. K o m i t e e n  understreker at det er viktig å opp-
rettholde nasjonal beredskap i hele landet, og at Forsva-
rets samlede helikopterressurser må styrkes.
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Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  deler forsvarsmi-
nisterens syn på at det er behov for å styrke nasjonal
forsvarsevne, herunder nasjonal helikopterberedskap.
D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke viktigheten av at
regjeringen fortsetter å se på gode løsninger for å styrke
Hærens helikopterkapasitet som beskrevet i Hurdals-
plattformen, men mener samtidig at de kortsiktige tilta-
kene som gjøres på Bardufoss, er viktige grep for å
opprettholde et operativt helikoptermiljø. D i s s e
m e d l e m m e r  mener at ivaretagelsen av teknisk kom-
petanse på Bardufoss vil ha positiv operativ betydning,
samtidig som etableringen av en skvadronsledelse styr-
ker den operative driften og helikopterkompetansen i
Hæren og i nord.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  viser til at spørsmålet om helikopterstøt-
te til Hæren på Bardufoss ble grundig behandlet i Innst.
87 S (2020–2021) til Prop. 14 S (2020–2021), altså inne-
værende langtidsplan for forsvarssektoren, ref. innstil-
lingens tilråding XV:

«Stortinget ber regjeringen i forbindelse med den
planlagte anskaffelsen av nye helikoptre til spesialstyr-
kene fra 2024, også anskaffe nye helikoptre til dedikert
helikopterstøtte for Hæren. De nye helikoptrene skal
organiseres i en skvadron på Rygge, og en skvadron på
Bardufoss for å understøtte og samvirke med Hæren.
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget
med en egen sak om anskaffelsen av helikoptrene, her-
under antall.»

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at dette vedtaket ble
fremforhandlet av de daværende regjeringspartiene
Høyre, Venstre og Kristelig Folkeparti, og de daværende
opposisjonspartiene Fremskrittspartiet og Arbeider-
partiet. Vedtaket støttes dermed av et bredt flertall i
Stortinget. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Rødt valgte
å stemme mot dette vedtaket, og dermed stemte mot
anskaffelse av nye helikoptre til Hæren og opprettelse
av en ny helikopterskvadron på Bardufoss.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  viser til påstan-
den fra Høyres, Fremskrittspartiets, Venstres og Kriste-
lig Folkepartis medlemmer av komiteen om at Rødt ved
behandling av Innst. 87 S (2020–2021) til Prop. 14 S
(2020–2021), altså inneværende langtidsplan for For-
svaret, «stemte mot anskaffelse av nye helikoptre til
Hæren og opprettelse av en ny helikopterskvadron på
Bardufoss».

D e t t e  m e d l e m  vil minne om at Rødt ved be-
handling av nevnte sak stemte for følgende forslag, ref.
innstillingens mindretallsforslag 16 fra Senterpartiet:

«Stortinget ber regjeringa i samband med det plan-
lagde kjøpet av nye helikopter til spesialstyrkane frå

2024 og utover utvide kjøpet med dedikerte helikopter
til Hæren, som vert stasjonerte i ein eigen skvadron
basert på Bardufoss.»

D e t t e  m e d l e m  påpeker at voteringsoversikten
for behandling av Innst. 87 S (2020–2021), som Høyres,
Fremskrittspartiets, Venstres og Kristelig Folkepartis
medlemmer refererer til, viser at Rødt stemte for kjøp av
nye helikoptre dedikert til Hæren og opprettelsen av en
skvadron på Bardufoss, og at virkeligheten dermed for-
holder seg motsatt av det Høyres, Fremskrittspartiets,
Venstres og Kristelig Folkepartis medlemmer gir inn-
trykk av.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g
Fo l k e p a r t i  vil bemerke at det konkrete forslaget som
her fremmes av representanter fra Rødt, i liten grad vil
utgjøre et substansielt bidrag til å øke Hærens helikop-
terkapasitet de neste årene. Dette er fordi dagens flåte
av Bell 412-helikoptre ble innfaset i Forsvaret rundt
1990 og innen få år vil nå sin tekniske levetid. Flytting av
et mindre antall helikoptre nordover vil ikke i vesentlig
grad løse utfordringene som pekes på i forslaget, særlig
med henblikk på helikoptrenes utvidede vedlikeholds-
behov som følge av at de nærmer seg slutten av sin tek-
niske levetid.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  er uenig i på-
standen om at det å flytte Bell-helikoptre ikke i vesent-
lig grad vil bidra til å løse utfordringene som pekes på i
forslaget, og mener tvert imot at det å hente tilbake flere
Bell-helikoptre til Bardufoss både er et viktig og høyst
gjennomførbart tiltak for å raskt sikre dedikert helikop-
terstøtte til Hæren, bevare kompetansemiljøet i Bar-
dufoss og styrke helikopterberedskapen i Nord-Norge.
Videre mener d e t t e  m e d l e m  at det å ikke gjennom-
føre flytting av et tilstrekkelig antall Bell-helikoptre til
Bardufoss, slik det ble varslet i Hurdalsplattformen, el-
ler å fortsette å utsette flyttingen, er et langt dårligere al-
ternativ for å bøte på manglende helikopterberedskap i
nord og usikkerhet for kompetansemiljøet på Bar-
dufoss.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g
Fo l k e p a r t i  vil understreke at kun en anskaffelse av
nye helikoptre vil kunne gi helikopterkapasiteten i Hæ-
ren et vesentlig løft, hvilket Rødt som nevnt valgte å
stemme mot under behandlingen av inneværende
langtidsplan for forsvarssektoren. D i s s e  m e d l e m -
m e r  finner det derfor også noe paradoksalt at Rødt
samtidig i dette forslaget fremhever at:

«… helikoptre er en viktig kapasitet for enhver
moderne hærstyrke. Helikoptre er viktige for evnen til
rekognosering, til strategisk flytting av soldater og utstyr



3Innst. 242 S – 2022–2023

og til å evakuere skadde soldater. Norges store areal og
geografi med daler, fjell og fjorder gjør helikoptre til en
ekstra nødvendig kapasitet for Hæren i nord.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  gjentar at Rødt,
i motsetning til hva Høyres, Fremskrittspartiets, Ven-
stres og Kristelig Folkepartis medlemmer forsøker å gi
inntrykk av, stemte for kjøp av nye helikoptre til Hæren
og opprettelsen av en skvadron på Bardufoss, og står
ved standpunktet om at dedikert helikopterstøtte for
Hæren i Nord-Norge er viktig. D e t t e  m e d l e m  vil vi-
dere minne om at forslaget komiteen nå tar stilling til,
ikke er hvorvidt det skal anskaffes nye helikoptre til
Hæren, noe som allerede er avgjort og som Rødt støtter
fullt og helt, men hvorvidt Hæren skal ha dedikert heli-
kopterstøtte eller ikke i tiden som gjenstår frem til heli-
koptrene ankommer og er operative. D e t t e  m e d l e m
mener videre at dagens sikkerhetspolitiske situasjon til-
sier at det er klokt å reetablere dedikert helikopterstøtte
til Hæren i den landsdelen som grenser til Russland så
raskt som mulig, og ikke vente til nye helikoptre til Hæ-
ren er på plass og operative, ikke minst fordi det per i
dag virker noe uklart når dette vil skje.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  viser til at også Senterpartiet valgte å
stemme mot det nevnte vedtaket om å anskaffe nye he-
likoptre til Hæren, til tross for en rekke utspill i mediene
om denne saken gjennom flere år, med ulike krav om
helikopterstøtte til Hæren fra daværende stortingsre-
presentant og forsvarspolitisk talsperson Liv Signe
Navarsete, også i forbindelse med behandlingen av
inneværende langtidsplan for forsvarssektoren høsten
2020. D i s s e  m e d l e m m e r  har etter Senterpartiets
inntreden i regjering for om lag halvannet år siden re-
gistrert et betydelig linjeskift i Sp i denne saken, og kan
på basis av statsrådens svarbrev ikke annet enn å kon-
kludere med en betydelig avstand mellom Senterparti-
ets krav og løfter i opposisjon, og politikken partiet
faktisk fører i regjering.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  gjør oppmerksom på at Senterpartiet under behand-
ling av Innst. 87 S (2020–2021) fremmet følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringa i samband med det plan-
lagte kjøpet av nye helikopter til spesialstyrkane frå
2024 og utover utvide kjøpet med dedikerte helikopter
til Hæren, som vert stasjonerte i ein eigen skvadron
basert på Bardufoss.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at både forsvars-
ministerens svarbrev og forslagene i inneværende
langtidsplan tydeliggjør ønsket om å styrke helikop-
terressursene til Hæren, også i nord.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at regjeringen,
ved å etablere en skvadronledelse og to vedlikeholds-
dokker på Bardufoss, gjør konkrete tiltak for å opprett-
holde teknisk og operativ drift i nord i tråd med Arbei-
derpartiet og Senterpartiets politikk. D i s s e  m e d -
l e m m e r  merker seg at vedlikeholdsdokkene vil kunne
bemannes av personell som tidligere arbeidet med
NH90.

For å videre sikre nasjonal kontroll viser d i s s e
m e d l e m m e r  til at regjeringen har besluttet å kjøpe
seks nye maritime helikoptre av typen MH-60R Sea-
hawk. Seahawk-helikoptrene vil, når de innfases, også
ha Bardufoss som hovedbase. D i s s e  m e d l e m m e r
understreker at ivaretagelsen av personell og kompe-
tanse innenfor maritim helikoptervirksomhet på Bar-
dufoss er avgjørende for å best mulig innfase ny maritim
helikopterkapasitet.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at det er et be-
hov for å styrke nasjonal helikopterkapasitet i hele lan-
det, og at regjeringens beslutning om å anskaffe seks
Seahawk-helikoptre er et viktig grep for å sikre Forsva-
rets beredskap og tilstedeværelse i nordområdene.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g
Fo l k e p a r t i  vil understreke at en kraftsamling av Bell-
helikoptrene på Rygge til støtte for Forsvarets spesial-
styrker og politiets beredskapstropp, frem til nye heli-
koptre anskaffes, er svært godt faglig begrunnet. D i s s e
m e d l e m m e r  vil understreke at akkurat dette var et
sentralt punkt i Gjørv-kommisjonens anbefalinger, en
anbefaling Solberg-regjeringen gjennomgående mente
det var avgjørende viktig å følge opp:

«Rask og effektiv helikopterstøtte til politiet i for-
bindelse med terrorbekjempelse på norsk jord bør bli
en dimensjonerende oppgave for Forsvaret. Det bør
vurderes om Forsvaret skal ha ytterligere støtteoppga-
ver til politiet ved terrorangrep.»

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at en kraft-
samling av Bell 412 på Rygge gir politiets bered-
skapstropp og Forsvarets spesialstyrker økt evne til å
løse oppdrag nasjonalt og internasjonalt, samtidig som
spesialstyrkenes evne til å hurtig bistå politiet med rele-
vante kontraterrorkapasiteter ivaretas. D i s s e  m e d -
l e m m e r  merker seg at regjeringen for noe tid siden
vedtok å flytte ytterligere ett Bell-helikopter til Bar-
dufoss for å starte opptrening, slik at en ny skvadron på
sikt kan opprettes der, og anser ikke denne flyttingen for
en vesentlig endring av dagens innretning, gjennomført
av Solberg-regjeringen fra 2019 av.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Forsvarets spesial-
styrker og politiets beredskapstropp i hovedsak har
sammenfallende behov for helikopterkapasitet, med
behov for forutsigbarhet og tilgjengelighet for trening,
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øving og operasjoner. Videre er det avgjørende at beset-
ningene har et tilstrekkelig høyt treningsnivå til å løse
pålagte oppdrag. Hurtig og effektiv helikopterstøtte fra
Forsvaret til politiet er av svært stor betydning under al-
vorlige nasjonale kriser eller hendelser, eksempelvis
terrorangrep eller pågående livstruende vold (PLIVO),
hvilket som nevnt var et sentralt punkt i Gjørv-kommi-
sjonens hovedkonklusjon og anbefalinger.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at Forsvaret,
dersom situasjonen skulle tilsi det, i perioder kan om-
prioritere bruken av Forsvarets helikoptre til andre
avdelinger eller andre deler av landet, for eksempel Hæ-
rens avdelinger i nord, og at denne fordelingen selvsagt
bør være gjenstand for løpende vurderinger i tråd med
trusselbildet.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Solberg-regjerin-
gen inngikk en rammeavtale for innleie av sivile heli-
koptre som vil kunne gi supplerende støtte ut over For-
svarets egne helikoptre, med sikte på å øke Forsvarets
helikopterkapasitet i nord. Helikopterberedskapen
med Bell 412 til støtte for politiet ble erstattet av sivile
helikoptre innleid av Justis- og beredskapsdepartemen-
tet fra 1. mai 2020. Solberg-regjeringen la, gjennom å til-
føre politiet i Nord-Norge sivilt innleide helikoptre, til
rette for at Bell 412-helikoptrene på Bardufoss i større
grad kunne fokusere på militære oppdrag, og dermed
bedre helikopterstøtten til Hæren frem til de nye heli-
koptrene er på plass.

D i s s e  m e d l e m m e r  forventer at regjeringen føl-
ger opp Stortingets vedtak om anskaffelse av nye heli-
koptre til Hæren og Forsvarets spesialstyrker, jf. be-
handling av Innst. 87 S (2020–2021) til Prop. 14 S (2020–
2021), og imøteser at saken fremmes for Stortinget på
egnet vis.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  mener det er viktig at regjeringen prioriterer
videreutviklingen av helikoptermiljøet på Bardufoss.
D i s s e  m e d l e m m e r  oppfatter at regjeringen gjen-
nom de iverksatte prosesser følger de vedtak som er
gjort om å etablere en dedikert helikopterstøtte til Hæ-
ren på Bardufoss i en egen skvadron på Bardufoss.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at beslutningen i
2019 om å sende seks av de ni helikoptrene som da sto
på Bardufoss, innebar at Hæren mistet dedikert heli-
kopterstøtte og at Nord-Norge mistet en viktig ressurs
for sivil beredskap, og var kontroversiell i flere fagmiljø-
er og lokalsamfunn.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at helikoptre
er en viktig kapasitet for enhver moderne hærstyrke
med tanke på blant annet evne til rekognosering, strate-
gisk flytting av soldater og utstyr og evakuering av skad-
de soldater. Videre mener d i s s e  m e d l e m m e r  det er

avgjørende å bevare det viktige kompetansemiljøet for
operativ og teknisk virksomhet på Bardufoss, som har
blitt rammet av beslutningen om å avskaffe dedikert he-
likopterstøtte for Hæren og flytte helikoptre til Rygge.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at Bell-heli-
koptrene på Bardufoss også har vært viktige for den sivi-
le beredskapen i nord, og at tall fra NRK viser at i 2018
utførte disse helikoptrene 87 oppdrag for det sivile sam-
funnet i Nord-Norge, mens like mange helikoptre på
Rygge bare utførte ett slikt oppdrag.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til forsvarsministerens
svar til Stortinget 1. mars (Dokument nr. 15:1418 (2022–
2023)), hvor det fremgår at tre Bell-helikoptre ble sendt
til Jordan over to uker i 2022, og at dette også kan bli ak-
tuelt i 2023, og viser videre til at treningen i Jordan ifølge
NRK handler om å forberede norske styrker på nye
krigsoperasjoner i Midtøsten. Etter d i s s e  m e d l e m -
m e r s  mening er det feil prioritering å sende tre Bell-he-
likoptre for å øve på krigføring i Midtøsten, mens Hæren
i Norge ikke har dedikert helikopterstøtte.

D i s s e  m e d l e m m e r  støtter regjeringens løfte i
Hurdalsplattformen om at det skal flyttes et tilstrekkelig
antall Bell 412-helikoptre til Bardufoss for å styrke Hæ-
rens helikopterkapasitet i påvente av innkjøp av nye he-
likoptre, men understreker at det ennå ikke er flyttet
noen operative Bell-helikoptre tilbake til Bardufoss for å
styrke Hærens helikopterkapasitet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det haster å sikre de-
dikert helikopterstøtte for Hæren og styrke den sivile og
militære beredskapen i Nord-Norge, og at det i forsvars-
ministerens uttalelse til komiteen ikke fremkommer ny
informasjon som tilsier at det er umulig å flytte et til-
strekkelig antall Bell-helikoptre til Bardufoss i tråd med
Hurdalsplattformen.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen flytte et tilstrekkelig an-
tall Bell 412-helikoptre til Bardufoss for å styrke Hærens
helikopterkapasitet i påvente av innkjøp av nye heli-
koptre.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen flytte et tilstrekkelig an-
tall Bell 412-helikoptre til Bardufoss for å styrke Hærens
helikopterkapasitet i påvente av innkjøp av nye heli-
koptre.
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Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i komiteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Fremskritts-

partiet, Venstre og Kristelig Folkeparti.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser til dokumentet og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 8:128 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Geir
Jørgensen og Naomi Wessel om å sikre helikopterstøtte til Hæren i 2023 og bevare kompetansemiljøet på Bardufoss
– vedtas ikke.

Oslo, i utenriks- og forsvarskomiteen, den 21. mars 2023

Ine Eriksen Søreide Bengt Fasteraune
leder ordfører



  Statsråden 

Postadresse: Postboks 8126 Dep., 0032 Oslo 
Kontoradresse: Glacisgata 1, Oslo 

Telefon: 23 09 80 00 
Org.nr.: 972 417 823 

Stortingets president 

0026 OSLO  

 Deres ref.: Vår ref.: Dato: 

2023/375-2/FD IV 2/GRHE 24.02.2023 

Forsvarsministerens uttalelse til Dokument 8:128 S (2022–2023) 

Jeg viser til anmodning fra utenriks- og forsvarskomiteen, av 15. februar 2023, om 
Forsvarsdepartementets uttalelse til Representantforslag 128 S (2022–2023). I 
representantforslaget fremmer stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Geir Jørgensen og 
Naomi Wessel forslag om å flytte et tilstrekkelig antall Bell 412-helikoptre til Bardufoss for å 
styrke Hærens helikopterkapasitet i påvente av innkjøp av nye helikoptre.  

Regjeringen har siden høsten 2021 arbeidet med en rekke alternativer for å styrke Hærens 
helikopterkapasitet på Bardufoss. Alternativer som er vurdert er flytting av skrog, styrking av 
stab og støtte, sivil innleie, innleie av militære helikoptre, økt samtrening med allierte, og 
styrking av teknisk understøttelse for å få mer flytid ut av dagens skrog. Dette er gjort i tett 
dialog med forsvarssjefen. 

Samtidig med dette arbeidet har det oppstått endringer i flere rammefaktorer, slik som endret 
trusselbilde, terminering av NH90-kontrakten og konkrete fagmilitære anbefalinger. 
Regjeringen har allerede besluttet tiltak for å styrke Hærens helikopterkapasitet på Bardufoss 
på kort sikt.  

- Forsvaret har fått i oppdrag å etablere en skvadronsledelse på Bardufoss, som en 
forskuttering til organisasjonen som skal operere fremtidig helikopterkapasitet til 
støtte for Hæren. Denne enheten skal hjelpe Hæren med operativ prioritering av Bell 
412, opprettholde kompetanse og støtte med sivilt innleie ved behov. En slik dedikert 
ressurs har ikke Hæren hatt tidligere, og vil være en viktig styrking av deres 
helikopterkompetanse.  

VEDLEGG
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- Det er også lagt opp til å etablere to Bell 412 vedlikeholdsdokker (verksteder) på 
Bardufoss, en i 2023 og en i 2024. Dette innebærer at noe av vedlikeholdsarbeidet på 
Bell 412 som i dag utføres i Stockholm, Kjeller og på Rygge flyttes til Bardufoss. Dette 
vil kunne gi flere Bell 412 flytimer totalt, også i nord, ved at man slipper å flytte skrog 
sydover for vedlikehold. I tillegg vil det bidra til å opprettholde kompetanse på 
personell frem til ny maritim helikopterkapasitet er på plass og til å videreføre stillinger 
for teknisk personell tilknyttet Forsvarets helikoptermiljø. Etableringen av to 
vedlikeholdsdokker på Bardufoss vil bety økt Bell 412 aktivitet og vil bidra positivt til 
helikopterberedskapen i nord. 

En etablering av en forskuttert skvadronsledelse på Bardufoss og etablering av to 
vedlikeholdsdokker gjøres med bakgrunn i ønsket og behovet for å styrke 
helikopterberedskapen i nord og for å sikre ivaretakelse av kompetanse og aktivitet på 
Bardufoss. Etablering av skvadronsledelse og første vedlikeholdsdokk vil først være på plass 
innen utgangen av 2023. Bakgrunnen for dette er blant annet Luftforsvarets omstillingsløp for 
personell tilknyttet maritim helikopterving, som først vil være ferdigstilt i løpet av andre halvår 
2023. 

I dag er det til enhver tid tre operative skrog på Bardufoss. Disse helikoptrene driver 
opplæring av nye Bell 412 crew og støtter Hæren ved behov. Når skrogene skal ha tyngre 
vedlikehold sendes de sydover for å gjennomføre dette, og så erstattes de med et helikopter 
som nylig er vedlikeholdt. På Rygge står det til enhver tid to operative helikopter på 
kontraterrorberedskap. Samtidig med beredskapsoppdraget driver de med egentrening, og 
trening og øving med Beredskapstroppen og spesialstyrkene. Med bakgrunn i helikoptrenes 
alder er det for tiden et behov for utvidet vedlikehold på skrogene. Frem til 2026 vil over 1/3 
av skrogene være på kontinuerlig vedlikehold (8000 timer, 300 timer og 150 timers 
vedlikehold)1. Dette betyr at det på Rygge er et lavere antall skrog enn ønskelig som er 
dedikert til styrkeproduksjon og integrasjonstrening sammen med spesialstyrkene. Til tider er 
det behov for å flytte helikoptre rundt om i Norge, avhengig av oppdrag og øving/trening. 
Dette betyr at antall helikopter på en lokasjon endrer seg i løpet av året ut fra operative 
behov, men personellet har sitt faste oppheng i Rygge og Bardufoss 

Regjeringen har en ambisjon om å ytterligere styrke Forsvaret i nord, inkludert Hærens 
helikopterkapasitet. Den økonomiske kostnaden ved å flytte skrog til Bardufoss har ikke vært 
utslagsgivende for regjeringens vurderinger. Vi arbeider videre med ytterligere muligheter, ut 
over de tiltak som allerede er besluttet. Her blir det en avveining mellom de ulike behovene til 
spesialstyrkene, Hæren og politiet, og hvilke alternativer som er mulig. Militærfaglige 
vurderinger vil, i tråd med Hurdalsplattformen, være en viktig del av det videre 
vurderingsgrunnlaget   

Når det gjelder spesialstyrkenes bruk av helikopter vil jeg for øvrig bemerke at 339 
skvadronen er den tredje komponenten i spesialstyrkenes kampsystem, sammen med 
Forsvarets Spesialkommando og Marinejegerkommandoen. Dette betinger at 339 
skvadronen trener og øver sammen med resten av spesialstyrkene der de trener og øver. 
Forsvarets spesialstyrker er en enhet med høyt treningsnivå og kort reaksjonstid. 
Spesialstyrkene er forberedt på å løse oppdrag i hele verden. Det være seg gisselredning, 
evakuering av norske statsborgere i utlandet, støtte til NATO operasjoner eller andre behov. 
Det å trene i utlandet bidrar til å trene/øve i klima man ikke har i Norge, i andre geografiske 
omgivelser og med andre allierte partnere. Dette gir verdifulle erfaringer for den nasjonale 
oppdragsløsningen.   

                                                
1 Til vanlig estimerer man at ca 1/3 del av en helikopterflåte er på vedlikehold, mens 2/3 er operative.  



Side 3 

Den endrede sikkerhetspolitiske situasjonen i verden understreker behovet for en styrket 
nasjonal forsvarsevne. Helikopter er en viktig ressurs for både Hæren, spesialstyrkene og 
andre deler av Forsvaret. Utfordringen på kort sikt knytter seg til antall tilgjengelige Bell 412 
skrog og personell. Regjeringen arbeider videre med hvordan vi kan utnytte Forsvarets 
samlede helikopterressurser på best mulig måte, både eksisterende og nye helikoptre.  

Med hilsen 

Bjørn Arild Gram 

Dokumentet er elektronisk godkjent og signert, og har derfor ikke håndskrevne signaturer. 
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